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Zápis řádného jednání Výkonného výboru ČAS, které se konalo 4. září 2024 

v Astronomickém ústavu AV v Praze na Spořilově 

 

 
Přítomni za VV: Soňa Ehlerová, Petr Heinzel, Iveta Lamberská, Vladislav Slezák, Petr Sobotka, Lenka 

Soumarová. Online: Lumír Honzík, Pavel Suchan. Omluveni: Radek Dřevěný, Kateřina Hoňková. Revizoři: 

Online: Martin Černický, Jan Kožuško. Omluveni: Eva Marková. 

 

 

1. Spolupráce s RVS 

RVS požádala členské společnosti o vyplnění dotazníku týkajícího se zdůvodnění členství v mezinárodních 

organizacích. Většina dotazů se týkala finančních benefitů. Nejvyšší poplatek platí ČAS z dotace za členství 

v Mezinárodní astronomické unii (přes 330 000 Kč). Formulář vyplnila Ehlerová ve spolupráci s vedením 

odborné skupiny ČNKA. RVS si bude v příštím roce připomínat 35 let své existence a navrhuje společný stánek 

členských společností na Veletrhu vědy, který se každoročně koná na přelomu května a června na výstavišti 

v Praze – Letňanech. VV ČAS přislíbil spolupráci a bude se podílet interaktivním exponátem a personální 

posilou na stánku. VV ČAS vyzývá všechny složky ke spolupráci a předložení návrhů. Černický nabízí účast PP 

ČAS s dalekohledy před areálem veletrhu.  

 

2. Hospodaření  

Vzhledem k zákonným úpravám podmínek při uzavírání DPP a DPČ a následných povinností, vytvořili Dřevěný 

a Lamberská ve spolupráci s účetní novou verzi formuláře DPP. Hospodáři informují složky o přesném postupu, 

jaké údaje sbírat a kam dohody hlásit. Sobotka vypracuje žádost o dotaci RVS na rok 2025 a odešle do 10. září.  

 

3. Výše členských příspěvků 

Vzhledem k opakujícím se schodkům rozpočtu ČAS a nárůstu cen v důsledku inflace, rozhodl VV ČAS o 

zvýšení čl. příspěvku na rok 2025. Zvýšení se týká pouze výdělečně činných a zahraničních členů. Výdělečně 

činní ČR a SR 700 Kč, nevýdělečně činní ČR a SR (studenti, mateřská dovolená, důchodci...) 400 Kč, zahraniční 

(kromě Slovenska) 29 eur (bez rozdílu výdělečně činných a nevýdělečně činných).  

 

4. Ceny ČAS 

VV rozhodl o laureátech tří cen. Littera Astronomica 2024 bude předána jako každoročně na Podzimním 

knižním veletrhu v Havlíčkově Brodě, a to 11. října v 17 hodin. Laureáty se stanou prof. RNDr. Martina 

Bečvářová, Ph.D. a doc. RNDr. Jindřich Bečvář, CSc. za svou rozsáhlou monografii Premonstráti v Plzni. VV 

zve členy ČAS na laureátskou přednášku. Na veletrhu bude společný stánek ČAS a nakladatelství Aldebaran. 

Pobočka Vysočina bude v rámci doprovodného programu nabízet návštěvníkům pozorování Slunce. Suchan 

zjistí možnosti předání Nušlovy ceny 2024 v budově Akademie věd na Národní 3, v místnosti 206. Soumarová 

prověří, zda bude moci být cena předána na Štefánikově hvězdárně v Praze počátkem prosince. VV zvažuje 

udělení Kopalovy přednášky 2024 až na sjezdu 2025.  

 

5. Revizní zpráva 

Revizní komise ČAS ve složení Marková, Černický, Kožuško, předala 4. 6. VV ČAS revizní zprávu hospodaření 

za rok 2023. Revizní komise celkově vyjadřuje spokojenost s vedením dokladů a účetnictví ČAS, až na dílčí 

nedostatky popsané v jednotlivých kapitolách zprávy. Na základě této zprávy přijal VV ČAS následující 

opatření: projekty a dotace - všechny relevantní dokumenty budu na sdíleném disku; Sobotka zkontroluje, zda 

nejsou staré verze vzorů dokumentů stále ke stažení; Lamberská zajistí opravu vadných účetních dokladů. 

 

6. Pozemek pro ČAS 

4 členové ČAS pod vedením Suchana navštívili nový pozemek ČAS 8. června. Diskutovali s dárcem pozemku S. 

Kopřivou a jeho rodinou. Suchan po domluvě se starostkou přednese pro místní obyvatele popularizační 

přednášku.  

 

7. Astronomická olympiáda 

Podobně jako všechny předmětové olympiády, i naše astronomická byla zasažena postojem MŠMT nepřidělit 

dotaci na probíhající ročník kvůli změně přístupu Českého olympijského výboru ohledně používání slova 

„olympiáda“. Název je používán desítky let a má svou tradici. Kromě samotného slova navíc olympiády 



Česká astronomická společnost 

 
Sekretariát ČAS, Astronomický ústav AV ČR, Fričova 298, 251 65  Ondřejov 

http://www.astro.cz, cas@astro.cz  

 - 2 - 

nevyužívají žádnou jinou symboliku. Po zářijové schůzce ministra se zástupci ČOV by snad mělo dojít 

k vyřešení situace. ČAS požádala ČOV o výjimku.  

 

 

8. MOTO 

Připomínáme si 10 let od vyhlášení Manětínské oblasti tmavé oblohy. 12. září proběhne tisková konference. 

Bude podepsána nová verze memoranda. Za ČAS podepíše Suchan.  

 

9. Členská databáze 

Soumarová upozornila, že nedochází automaticky ke změně kontaktních mailových adres funkcionářů složek, na 

které jsou posílány přihlášky nových zájemců o vstup do ČAS. Sobotka aktualizuje weby složek na astro.cz.  

 

10. Kolektivní členové 

Soumarová prověřila smlouvy o kolektivním členství. Jeden člen dlouhodobě neplatí, Soumarová prověří, zda 

trvá jeho zájem o členství. Dva ještě nezaplatili v letošním roce – dostanou upomínku. Některé starší smlouvy se 

nedaří dohledat. Černický navrhuje vzhledem ke zvyšování individuálních členských příspěvků zvýšit i čl. 

poplatky kolektivních členů. Soumarová připraví nové verze smluv.  

 

11. Noc vědců 2024 

Slezák informoval, že na každému astronomickému místo pořádající Noc vědců, které si o to požádalo, bude 

poskytnuta finanční podpora. Vyúčtována bude prostřednictvím jedné faktury za zajištění nebo DPP. Sobotka 

zveřejní na astro.cz článek s odkazem na program jednotlivých míst. Slezák zajistil výrobu a provede distribuci 

drobných propagačních předmětů ČAS, které bude možno na Noci vědců rozdávat. Jde o tužky, propisky, malé 

LED baterky. Slezák připomíná povinnost organizátorů fotit průběh akce, sdělit počet návštěvníků a doplnit 

informace na web www.nocvedcu.cz.  

 

12. Žeň objevů 

Lenža a Slezák připravují vydání všech ročníků Žně objevů, které od roku 1966 píše Jiří Grygar. Hledají se 

finanční prostředky. Výzvu k finančním darům zveřejní na astro.cz Sobotka. Text výzvy bude dále rozesílat 

různým subjektům a firmám pracovní skupina ve složení Lenža, Slezák, Sobotka, Suchan. 

 

13. Asociace HaP 

Soumarová a Slezák informovali, že se uvažuje o ukončení činnosti Asociace hvězdáren a planetárií, která 

vznikla v roce 1991. Potřeby hvězdáren, které mají navíc každá jiného zřizovatele, jsou dnes už příliš odlišné a 

činnost Asociace postupně přestává dávat smysl. Sněm navrhuje sloučení s ČAS v průběhu roku 2025 pod 

podmínkou, že ČAS zachová a nadále bude rozšiřovat akci Den hvězdáren a planetárií, která se koná každoročně 

na jaře. VV souhlasí. 

  

14. Sjezd 2025 

VV by rád uspořádal sjezd ČAS v Planetáriu Praha, až bude hotova nákladná rekonstrukce kopule. Protože zatím 

není jistý termín otevření, počká VV ČAS s vyhlášením termínu sjezdu na později.  

 

15. Přijetí nových členů 

VV ČAS přijal nové členy: Jaroslav Budiš (Amatérská prohlídka oblohy), Jan Flajšar (Amatérská prohlídka 

oblohy), Aneta Grueberová (Ostravská pobočka), Jiří Hons (Pražská pobočka), Petr Chalupský (Západočeská 

pobočka), Santiago Jimenez (Pražská pobočka), Lukáš Langer (Pražská pobočka), Rostislav Mareš (Jihočeská 

pobočka), Miroslav Matoušek (Pražská pobočka), Róbert Novák (Pražská pobočka), Lukáš Rella (Pobočka 

Vysočina), Rhys Taylor (Pražská pobočka) a Jan Zápotocký (Pražská pobočka). 

 

 

 

Termín příští schůze VV ČAS bude určen později  

 

Zapsal Sobotka, zápis schválil VV elektronickým hlasováním. 


